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Kalendář akcí, tipy na akce
Leden 

9. 1.   Tříkrálová sbírka 
9. 1.   Tříkrálový BUM-BUM-PRÁSK,  
    tenisový turnaj smíšených rodinných párů          

Březen 
27. 3.  Ukliďme Česko 

Květen 
29. 5.  Den dětí 

Červen 
17. 6.  3. ročník Pohádkového potoka 

Kulturní komise chystá nový termín přednášky 
Trabantem napříč kontinenty. 

Z důvodu nejisté situace kolem pandemie koronaviru 
jsme bohužel nuceni letošní ročník OBECNÍHO PLESU 
ZRUŠIT.  Je nám to velmi líto, věříme ale, že o to víc si 
všichni užijeme ročník následující, tedy ples 2022. 
Kulturní komise obce Moravany 

Žádáme občany, aby 26. 12. (8-16 h.) kvůli honu 
omezili vstup do honitby. 
moravanští myslivci 

Tipy z okolních obcí:  
Kluziště Modřice 
Veřejné kluziště s chladícím zařízením o rozměrech 

24x14 m je v provozu pro veřejnost od pátku 4. 12. 2020. 
Vstupné 50 Kč dospělí a 30 Kč děti do 15-ti let. Více 
informací na stránkách haly: www.mestskahala-
modrice.cz/kluziste 

Adventní soutěž Ostopovice 
Obec Ostopovice pro děti od 6 do 18 let pořádá 

adventní výtvarnou a fotografickou soutěž o ceny. 
Soutěž trvá celý prosinec. Více informací na jejich 
webové stránce. 

Farmářské trhy 2021 
Termíny Farmářských trhů   se budou 
upřesňovat na začátku nového roku. 
Sledujte ostatní informační zdroje.

Dobrovolný svazek obcí (DSO) Šlapanicko 
informuje - Objevte Šlapanicko  

Objevte Šlapanicko je stejnojmenný název nových 
webových stránek www.objevteslapanicko.cz 
s cílem přilákat návštěvníky na krátké půldenní 
nebo denní výlety do přilehlého okolí Šlapanicka. 
Zajímavým způsobem zpracované stránky ukazují 
budovy a stavby, které stojí za to vidět, lákají 
na hezká, ale málo frekventovaná přírodní zákoutí, 
ale zvou i do kaváren, kde Vás může čekat něco 
netradičního. Jste zváni do 27 členských obcí 
Dobrovolného svazku obcí Šlapanicko 
rozprostřených zejména v jihovýchodním půlkruhu 
kolem měst Šlapanice a Brno, některé členské obce 
jsou ale situovány i na severu od města Brna.

Spojuje je zájem vybudovat cyklostezky vedoucí 
bezpečnými trasami mimo silnice, které by 
postupně vedly z obcí do Brna. První trasa 
ze Slatiny do Šlapanic a dále část v Telnici, 
Sokolnicích, Ponětovicích a Kobylnicích o celkové 
délce 7 km byla již slavnostně otevřena 10. září. 
Webové stránky přináší možnost objevit tuto 
lokalitu z jiného úhlu, než byste očekávali nebo než 
znáte. Její vytvoření je přirozeným vyústěním 
snahy region pro své obyvatele i návštěvníky 
zvelebit. Pomohl tomu v jisté míře i projekt Centra 
společných služeb (CSS), do kterého se mikroregion 
v letech 2016-2020 zapojil a byl finančně podpořen 
Svazem měst a obcí ČR.  

V rámci projektu CSS byla zintenzivněna 
meziobecní spolupráce, výpomoc s administrativou 
na obcích a zejména tímto projektem mohla být 
zajištěna náročná administrativa spojená s realizací 
cyklostezek. Obce DSO Šlapanicka se těší na Vaši 
návštěvu! 
Miroslava Poštolková, DSO Šlapanicko 

(Další informace na www.dsoslapanicko.cz.)

Termíny veřejných zasedání 2021 
11. března   9. září 
10. června   9. prosince 

Moravany jsou stále 
obcí zapojenou 
do projektu 
Jižní Morava -
Království Komety. 
Pro více informací 
sledujte stránky HC.

Tříkrálová sbírka 2021 
V Moravanech, pokud to bude možné, 
proběhne opět v lednu Tříkrálová sbírka.  
Koledníci budou chodit v sobotu 9. 1. 
A případně i v neděli 10. 1. Výtěžek je 
určen pro Oblastní charitu Rajhrad.      

Obec Moravany má nový profil na Facebooku 
Slouží k poskytování informací o akcích 
a důležitém dění v obci. Pro komunikaci s OÚ 
ale využívejte oficiální email nebo pevnou linku. 
https://www.facebook.com/moravany
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Z radnice

Na čem pracujeme 
Je čas adventní a po podzimu ovlivněném virem 

je potřeba si pořádně odpočinout. I my budeme mít 
na konci roku volno a v novém roce se znovu 
pustíme pilně do práce. Co nás mimo jiné 
zaměstnalo a o čem byste měli vědět? 

V první řadě bych chtěla tímto způsobem znovu 
poděkovat účastníkům dotazníkového šetření, 
které sloužilo jako podklad pro aktualizaci 
stávajícího a vytvoření nového strategického 
dokumentu Program rozvoje obce Moravany 
na období 2021–2026 (dále jen PRO). Dále patří 
poděkování těm občanům, kteří se aktivně zapojili 
do online prezentace výsledků dotazníkového 
šetření a tím aktivně přispěli k dopracování PRO, 
jehož finální podoba je předmětem schválení 
na prosincovém veřejném zasedání zastupitelstva. 

Jak jste si mnozí určitě všimli, došlo v měsíci říjnu 
k protažení chodníku z ulice Slunná až 
za křižovatku na ulici Modřickou, kde nově vzniklo 
místo pro přecházení. Jaký je rozdíl mezi místem 
pro přecházení a přechodem pro chodce se dozvíte 
na straně 5. 

Projekt na vybudování dalšího místa 
pro přecházení mezi ulicí Sadová a Novosady 
přes ulici Hlavní byl v listopadu rozeslán 
k vyjádření dotčeným institucím. Rádi bychom, 
aby v daném místě vznikl i radar, o kterém 
jednáme, který by nám pomohl lépe korigovat 
rychlost dopravy v kopci ve směru na Nebovidy 
a přispěl by tak v tomto místě k větší bezpečnosti 
chodců. K původně uvažovanému umístění radaru 
níže na ulici Hlavní u odbočky do ulice Květná 
nedojde, jelikož jsme ani po letech diskusí nezískali 
svolení od majitele sousedního pozemku. 

Pokračují projekční práce na vybudování 
kamerového systému v hlavních bodech obce 
(na vstupech, na veřejných prostranstvích, 
na problémových místech), v současné době se ladí 
napájení budoucích kamer elektřinou a jejich 
napojení na optickou síť. 

Dosázeli jsme další zeleň v „centrálním“ parku, 
na hřišti U Hájku, na hřišti za Moravanskou rychtou 
a před obchodem, a proběhly celkové úpravy zeleně 
jak v intravilánu obce, tak v Jabloňovém sadu. Práce 
provádí externí firma, se kterou obec Moravany 
plánuje spolupracovat i v následujícím období.

Jak jsem zmiňovala posledně, rádi bychom 
revitalizovali alej vedoucí z Jabloňového sadu 
do obce, ta je však na pozemku JMK, resp. ve správě 
SUS, proto jsme podali podnět na příslušné 
oddělení, které se o údržbu alejí v JMK stará. 
Nedojde-li k zásahu v aleji, budeme o revitalizaci 
usilovat na jaře. 

Došlo k opravě a zpevnění povrchu přístupové 
cesty k obecnímu rybníku, díky čemuž můžete 
vyrazit na procházku i v době plískanic, aniž byste 
se vrátili celí od bláta.  

Jednáme s projektantem bikrosových hřišť 
o uplatnění „hromady hlíny“ v Jabloňovém sadu, 
abychom vybudovali hřiště pro odrůstající děti 
a celkově daný pozemek upravili k využití našich 
obyvatel. Pokračují také přípravné práce pro vznik 
chodníku „zadem“ za RD Jabloňového sadu, podél 
přečerpávací stanice a dále podél pole do OC 
Futurum.  

Opakujeme, že na Bohunické cestě bylo v září 
instalováno dopravní značení zákaz vjezdu všech 
vozidel, které vešlo v platnost 1. 10. 2020. 
O povolení vjezdu si můžete zažádat na obecním 
úřadě. Podmínky vydávání povolení a žádost 
najdete na webu obce v sekci Dokumenty obecního 
úřadu * Potřebuji vyřídit * Povolení vjezdu – 
Bohunická cesta.  

Provoz na Bohunické cestě je od léta 2020 
až do konce roku 2021 ovlivněn probíhající 
rekonstrukcí a elektrifikací železniční tratě z Brna 
do Zastávky, došlo tak k nečekanému zatížení celé 
ulice nákladní dopravou. Se stavební firmou jsme 
na přelomu července a srpna vyvolali jednání, 
neboť obec Moravany nebyla vyzvána se k celé akci 
včetně řešení dopravní obslužnosti přes náš katastr 
vyjádřit. Celá situace byla diskutována i s právním 
zástupcem stavební firmy a ve spolupráci s obci 
nadřazeným orgánem MěÚ Šlapanice hledáme 
akceptovatelné řešení. Po dobu stavby prosím 
dbejte zvýšené opatrnosti. 

V návaznosti na získané územní rozhodnutí 
na sportovní halu vedle kruhového objezdu jsme 
v listopadu vypsali výběrové řízení na projekt 
pro stavební řízení a v době vydání tohoto čísla ML 
by již měl být jasný zhotovitel projektu. V průběhu 
příštího roku by tak ideálně mělo dojít k vypsání 
výběrového řízení na zhotovitele.  
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Z radnice

Jelikož celkově je stavba sportovní haly projektem 
v řádu několika desítek milionů, jeho zahájení je 
podmíněno úspěšnou žádostí o dotace 
dle vyhlášení příslušných titulů pro příští rok, 
které zatím nejsou známy. 

Stále nevyhasla naše šance na vydání stavebního 
povolení na vybudování víceúčelového sportoviště 
pro ZŠ za jezdeckým areálem směrem na Vrbičky, 
kdy stavební úřad stále vypořádává námitky firmy, 
která jízdárnu a přilehlé pozemky vlastní (např. p.č. 
1183/10 v k.ú. Moravany u Brna). Nebude-li vše 
zavčas vypořádáno, přijdeme o přislíbenou dotaci 5 
milionů Kč z Ministerstva pro místní rozvoj. 

Stále není vydáno stavební povolení 
pro zbudování třetí budovy MŠ z důvodu námitek 
majitele sousední parcely p.č. 457/225 v k.ú. 
Moravany u Brna. V současné chvíli funguje školka 
i na detašovaném pracovišti v prostorách MŠ 
Pšeník, v pěší dostupnosti 5 minut ze zastávky 
Ústřední hřbitov. Na rozšíření kapacit místní MŠ 
tak neustále pracujeme, protože dětí v dané věkové 
kategorii je stále víc a víc, a předpokládáme, 
že i nadále bude. 

Jelikož na výše zmíněné zastávce u brněnského 
Ústředního hřbitova stávají mnozí z nás a víme, 
jak je to nepříjemné hlavně za špatného počasí, 
dokázali jsme po skoro 2 letech komunikace 
s DPMB, městem Brnem a společností Kordis 
domluvit výstavbu přístřešku. Jeho financování 
schválila začátkem roku rada obce z moravanského 
rozpočtu a jeho realizace námi vybraným 
dodavatelem se plánuje začátkem prosince. Snad se 
tedy podaří takový vánoční dárek jak pro občany 
Moravan, tak pro ostatní cestující, kteří právě odtud 
odjíždí z Brna do obcí a měst Jihomoravského kraje. 
Po výstavbě bude přístřešek patřit do majetku 
města Brna. 

Na podzim proběhlo výběrové řízení na opravu 
povrchu ulice Kostelní od křižovatky pod kostelem 
až po hřbitov, na kterou jsme získali dotaci 
z Ministerstva pro místní rozvoj, a dále 
na vybudování vodního prvku na zatravněné ploše 
na návsi, na který jsme dostali dotaci 
prostřednictvím MAS Bobrava z Programu rozvoje 
venkova. Tyto práce proběhnou na jaře 2021. 

Obecní pozemky určené pro zemědělskou činnost 
byly dle vyvěšeného Záměru pronájmu nabídnuty 
na základě rozhodnutí rady obce dvěma zájemcům.  

Dle kritérií v Záměru uvedených rada obce 
upřednostnila návrh s nižší intenzitou obdělávání 
půdy v souladu s předvolebními předsevzetími 
vrátit krajině původní přírodní ráz. Jelikož již byla 
podepsána smlouva, většina obecních pozemků 
registrovaná v LPIS tak změnila pachtýře. Z důvodu 
zpřístupnění některých pozemků došlo rovněž 
k převodu několika pozemků (které kdysi bývaly 
polní cestou a na katastrální mapě je můžete vidět 
jako úzké dlouhé pozemky napříč lány polí) 
z původního pachtýře na obec Moravany. Vznikly 
tak pásy, které se v říjnu vykolíkovaly a které 
primárně slouží pro občasný průjezd zemědělskou 
technikou. V budoucnu však plánujeme i jejich 
zatravnění, aby sloužily i pro pěší procházky. 

Druhý zájemce o pacht se však proti rozhodnutí 
rady obce o pronájem i jinému subjektu ohradil 
a podal na moravanské radní Oznámení 
o podezření ze spáchání trestného činu na okresní 
státní zastupitelství. Celý postup tak posuzuje 
nejenom kontrolní výbor obce, který byl tímto 
zaúkolován na zářijovém veřejném zasedání, 
ale i právní zástupce obce Moravany a v neposlední 
řadě čekáme na verdikt Odboru hospodářské 
kriminality PČR. 

Právního zástupce bohužel musí obec využívat 
při zastupování v soudních sporech, pro objasnění 
výkladu práva, pro dosažení dlouhodobě 
neplněných smluvních podmínek, na zpracování 
připomínek pro řízení ze stran nadřízených orgánů 
atd. Můžete si zde představit v poslední době 
například nesouhlas s vydanými stavebními 
povoleními na plánovanou rekonstrukci již 
existujících rodinných domů či s výstavbou nových 
rodinných či bytových domů.  

I přesto, že jsou mezi námi lidé porušující platnou 
legislativu, neznalí práva či s „ostrými lokty“, 
proti kterým se obec jasně vymezuje, je většina lidí 
pozitivně naladěných, spolupracujících, plných 
skvělých nápadů a hlavně slušných. Práce pro vás 
nás naplňuje, děkujeme za vaši neutuchající 
podporu. 

Přeji všem poklidné vánoční svátky 
a do nového roku především pevné zdraví. 

Lucie Stroblíková, místostarostka 
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(Zdroj informací v článku: https://www.spolupromimon.eu/
index.php/doprava/83-misto-pro-prechazeni)

Rozdíl mezi místem pro přecházení 
a přechodem pro chodce 

 Oboje slouží k označení míst určených 
pro přecházení chodců. Rozdíl v označení místa 
pro přecházení je oproti klasické přechodové 
"zebře" na první pohled patrný ve viditelně jiném 
vodorovném označení na vozovce, které je velmi 
podobné přejezdu pro cyklisty, ale co je důležité, 
tam kde je místo pro přecházení, platí trochu jiný 
vztah mezi chodcem a řidičem vozidla. 

V čem je rozdíl v chování řidiče před přechodem 
pro chodce a před místem pro přecházení? 

Před přechodem pro chodce řidič nesmí 
ohrozit, ani omezit nejen chodce, který už 
pozemní komunikaci přechází, ale i chodce, 
který zjevně hodlá přecházet pozemní 
komunikaci. Povinnost řidiče dát přednost 
chodcům, kteří ještě nezačali přecházet, u místa 
pro přecházení není dána. 

Vodné a stočné 2021 
Rada obce Moravany schválila tarif vodného 

pro rok 2021 ve výši 34,18 Kč/m3 (bez DPH). 
Vodné je sníženo o 3 % oproti roku 
přecházejícímu. 

Rada obce Moravany schválila výši stočného 
od 1. 7. 2020 do 1. 7. 2021 ve výši 35,50 Kč/m3 
skutečně odebrané vody (bez DPH). Stočné je 
navýšeno o 3 % oproti roku předcházejícímu.

Vyhlášení vítězů podzimní soutěže 
s Moravanskými listy 
Soutěžící měli poznat slunečnici topinambur a poslat 
její kresbičku nebo ji vyfotit v okolí Moravan. 
Vítězové vyhráli publikaci o Moravanech. 

Topinambur nám nakreslila Karolínka Penková 5let.

Vítězi se stávají: 
Michaela Mašková (vázička) 
Jiřina Kolmanová (Karolína Penková)  
Kateřina Polínková (koláž) 

Děkujeme za hezké fotografie 
a obrázky topinamburu. 
redakce

2020: 
Vodné 2020 = 35,24 Kč/m3  
Stočné 2020 = 34,50 Kč/m3  
Celkem 2020 = 69,74 Kč/m3  

  
2021: 
Vodné 2021 = 34,18 Kč/m3  
Stočné 2021 = 35,50 Kč/m3  
Celkem 2021 = 69,68 Kč/m3 

Omezení zábavní pyrotechniky 
S blížícími se svátky prosíme o ohleduplnost při používání 

zábavní pyrotechniky.  
Připomínáme, že 24. 12. je podle vyhlášky č. 1/2016 

celodenní zákaz hlučných činností. Na Silvestra jsou rachejtle 
a ohňostroje povoleny 31. 12. od 12:00 až do 18:00 1. ledna.  
(viz. záložka Vyhlášky a nařízení na stránkách obce) 

Prosíme, myslete také na malé děti, naše starší občany, 
domácí zvířata i lesní zvěř. I za ně nám všem přejeme sváteční 
čas ve znamení ohleduplné radosti a klidu. 



- !  -6

Informujeme

Mobilní Rozhlas 
Stále je možné učinit registraci a získávat tak 

zdarma informace a upozornění z obce přímo 
do vašeho mobilu.  

Budete dostávat informace o nebezpečích, 
blokových čištěních, odstávkách, poruchách, 
výpadcích energií, ale také pozvánky na různé akce. 

  
Tato registrace i oznámení do mobilu jsou pro vás 

zdarma. Vše je samozřejmě v souladu s GDPR. 
Registraci k Mobilnímu Rozhlasu učiníte na níže 
uvedených stránkách  přes zelené tlačítko Odebírat 
informace. 

https://moravanyubrna.mobilnirozhlas.cz 

Nebo na stránkách obce na hlavní straně zcela dole 
vlevo najdete ikonku Mobilní Rozhlas. 
redakce

Dotace pro Vrabčák 
Moravany 

Spolek pro vytváření a zajišťování aktivit volného 
času pro děti i dospělé v Moravanech - Vrabčák 
Moravany, z.s. obdržel díky aktivitě starostky 
Heleny Kadlečíkové příslib dotace ve výši  
180 tis. Kč na nábytek do dosud nerekonstruované 
místnosti na bývalém obecním úřadě. Celý objekt 
bývalého obecního úřadu nyní slouží 
k volnočasovým aktivitám a díky této dotaci budou 
již všechny jeho místnosti vybaveny novým 
nábytkem. K instalaci nového nábytku by mohlo 
dojít v jarních měsících. 
redakce

Regiony Brněnska 
Na portálu www.slapanicko.info najdete 

program na víkend i práci v okolí  

Šlapanický portál se stal za 8 let svého fungování 
největším informačním zdrojem v regionu. Dnes 
tak na jeho stránkách kromě regionálních zpráv 
a přehledu kulturních akcí najdete také denně 
aktualizované nabídky zaměstnání a bydlení.  

Všechny regionální zprávy jsou řazeny do rubrik, 
takže si lehce zvolíte, co vás zajímá, ať už je to 
aktuální dění, policejní hlášení nebo kulturní 
a sportovní události. Pokud vám ale jen povědomí 
o okolním dění nestačí, toužíte vyrazit ven 
a hledáte událost, které byste se mohli zúčastnit, 
sledujte kalendář regionálních akcí. Najdete v něm 
festivaly, výstavy, promítání, besedy a další možná 
vyžití pro rodiny, skupiny i jednotlivce. Vyhledávat 
je můžete jak v celém regionu, tak v konkrétních 
obcích. V případě, že akci sami pořádáte a chcete, 
aby se o ní dozvědělo i široké okolí, máte možnost 
na ni právě zde upozornit zveřejněním pozvánky 
v přehledném seznamu událostí. Nejzajímavější 
a nejčtenější z nich se objeví také na facebookové 
stránce Region Šlapanicko. Pokud chcete být o dění 
v regionu průběžně informováni, stačí se připojit. 

Možná vás ale v tuto chvíli víc zajímá, jak sehnat 
práci poblíž svého bydliště. I s tím si portál poradí. 
Poptávku místních firem najdete v sekci 
s nabídkami práce. Ve vyhledávání nastavte, o jaký 
obor máte zájem a do jaké vzdálenosti jste 
za zaměstnáním ochotni dojíždět, a můžete začít 
vybírat. Firmy, kterým momentálně schází pracovní 
síla, tady mají možnost oslovit potenciální 
zaměstnance prostřednictvím bezplatného 
inzerátu a zároveň využít vysokou návštěvnost 
portálu pro vlastní propagaci – díky bezplatné 
inzerci mohou rozšířit povědomí o nabízených 
službách přímo v místě svého působení. Získat 
nové zákazníky a připomenout se těm stávajícím 
navíc můžete i zařazením své společnosti 
do katalogu firem a služeb. 

"Info maily" z obce 
Stále je možné učinit registraci pro odběr 

informativních emailů z obce.  K registraci stačí jen 
vložit váš email na stránkách obce do políčka 
vpravo dole pod kalendářem akcí. 
redakce 

Zákaz skládky u ČOV 
Připomínáme zákaz černých skládek. V této 

souvislosti upozorňujeme, že pokud chce někdo 
k ČOV odložit větve určené ke štěpkování obecním 
štěpkovašem, může tak učinit, ale výhradně jen 
větve. Žádný jiný bioodpad ani hlína k ČOV nepatří. 
redakce

Navštivte náš portál 
a zjistěte, jaké 
možnosti nabízí právě 
vám. 
Veronika Miškaříková, 
Regiony Brněnska

www.slapanicko.info
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Z Jabloňového sadu, informujeme

Spolu v Jabloňovém sadu  
I v Jabloňovém sadu se toho za poslední půlrok 

hodně událo. Po jarním rozvolnění opatření jsme se 
pustili do práce. V prostoru dětského hřiště jsme 
z dotace od Nadace Partnerství vybudovali 
komunitní zahradu. Záměrem této zahrady je 
vytvořit prostor pro dětské vyžití ve spojení s živou 
přírodou. Chtěli jsme vytvořit kout, ve kterém si 
děti vyzkouší vypěstovat bylinky, jahody, maliny 
a jiné plodiny. Mají možnost se společně s rodiči 
starat o kousek půdy a učit se na konkrétním 
příkladu, jak je důležité o přírodu pečovat.  

Léto jsme zahájili Třetí sousedskou párty, která 
byla spojená s Dětským dnem. Pro děti zde byla 
nachystána stanoviště, na kterých si mohly 
vyzkoušet různé disciplíny, jako například chůze 
pozadu pomocí zrcátka, nebo výlov rybiček. 
Po úspěšném zdolání všech úkolů si mohly plně 
užít skákací hrad či opéct si špekáček. Na této akci 
byly také představeny nové společenské hry, 
které jsou nyní trvale umístěny na dětském hřišti. 
Děti si tak mohou při pobytu na hřišti zahrát maxi 
pexeso, domino nebo kroket. Na pořízení těchto her 
se složili místní obyvatelé prostřednictvím 
transparentního účtu Spolku Jabloňový sad.  

Během léta došlo k rozšíření dětského hřiště 
o další herní prvky. Nyní zde najdeme sedm herních 
prvků, piknikový stůl, komunitní zahradu a prostor 
s brankami pro hry s míčem. 

Zbývá jenom vysadit kvalitní trávník a zasadit 
stromy, které budou poskytovat dostatek stínu.  

Prázdniny byly zakončeny Čtvrtou sousedskou 
párty, která byla ve znamení grilování a míchaných 
drinků. Na grilované maso si každý mohl utrhnout 
bylinky z Komunitní zahrady. A nápoje nám 
namíchal náš soused - barman! Děti mohly opět 
využít skákací hrad, tentokrát už náš, který jsme 
opět pořídili za finanční podpory dobrovolných 
dárců.  

Když se následně 
léto přehouplo 
v podzim, sešli jsme 
se znovu. Tentokrát 
na brigádě, při které 
jsme vysadili izolační 
zelenou stěnu. Stěna 
je tvořena stromy 
a keři, které oddělují 
Jabloňový sad 
od rušné silnice. 
Stěna bude také 
sloužit jako větrolam, 
působit částečně 
protihlukově 
a zachytávat prach.  

Podzim byl 
následně zakončen 
generální úpravou 
zeleně, kterou 
provedla odborná firma. Úprava by se měla konat 
nadále pravidelně, a to 2x ročně.  

Pro příští rok jsou v plánu další projekty a akce. 
Sledujte www.jablonovysad.cz.  

Chtěla bych zde poděkovat všem dobrovolníkům, 
kteří organizují akce, neváhají přiložit ruku k dílu, 
případně na naši činnost finančně přispět. Velmi si 
toho vážím. Děkuji také paní starostce 
a místostarostce za spolupráci na zvelebování 
Jabloňového sadu. Všem přeji pohodové zakončení 
letošního roku a úspěšné zahájení roku nového.  
Za Jabloňový sad Táňa Čechová Hulatová  

Znak obce Moravany - víte, co znamenají jeho symboly? 
Současná podoba znaku obce Moravany byla definována v roce 1993. 

Znak má tvar gotického hrotitého štítu, v modrém poli jsou vyobrazeny zlaté symboly. 
Hlavními symboly znaku obce Moravany jsou lipový a dubový list, vyrůstající z jednoho stonku. 
Lípa, český národním strom, je symbolem původního slovanského osídlení obce. 
List dubu připomíná německé obyvatelstvo, které v obci žilo do roku 1945. 
Spojení obou listů v jeden stonek je vyjádřením jednoty lidského rodu 
a historických souvislostí mezi českým a německým národem. 
Radlice a vinařský nůž - další dva symboly znaku Moravan symbolizují zemědělství, 
které bylo do minulého století hlavním zdrojem obživy moravanských občanů. 
Všechny tyto symboly se ve znaku obce nacházejí již od 17. století.
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Strategický program rozvoje obce

Program rozvoje 
obce Moravany 
na období 2021–2026 

Program rozvoje obce je dle zákona č. 128/2000 Sb., 
o obcích, základním plánovacím dokumentem obce. Jde 
o hlavní nástroj řízení rozvoje obce Moravany. Smyslem 
tvorby tohoto dokumentu bylo, na základě popsání 
aktuální situace v obci, vycházející ze současného 
demografického, sociálního, kulturního a ekologického 
stavu, názorů občanů a diskuse pracovní skupiny, 
formulovat představu o budoucnosti obce, včetně 
navržení aktivit, které pomohou těchto představ 
dosáhnout. Dokument navazuje na program rozvoje 
obce, který má obec zpracován na období 2016–2020. 
Proces tvorby tohoto dokumentu byl realizován 
v průběhu roku 2020 s výhledem na období 2021–2026. 
Hlavním řešitelem za obec byla Bc. Helena Kadlečíková, 
starostka, Ing. Lucie Stroblíková, místostarostka 
a ostatní členové zastupitelstva obce. Rozvojový 
dokument vznikl ve spolupráci s MAS Bobrava, z. s. 

V rámci procesu tvorby tohoto strategického 
dokumentu bylo uskutečněno dotazníkové šetření mezi 
místními obyvateli, podnikatelskými subjekty 
a nepodnikatelskými subjekty působícími v obci s cílem 
zachytit jejich názory a podněty pro budoucí rozvoj 
obce. K dotazníkovému šetření a vznikajícímu 
dokumentu proběhlo projednání s širokou veřejností. 

Nejzajímavější výstupy ze šetření otiskujeme v podobě 
grafů. S rozbory k jednotlivým grafům a s celým 
Programem rozvoje obce Moravany na období 2021-2026 
se můžete seznámit na stránkách obce.  
 

V sekci 4. Programu rozvoje se dočtete detaily 
navržených opatření a aktivit ze tří oblastí: 

- dostupná a kvalitní občanská vybavenost, 
- zvýšení kvality infrastruktury, 
- příjemné a bezpečné prostředí obce. 

redakce 
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MAS Bobrava, myslivost

Zima v přírodě  
Období zimy bývá 

pro zvěř dobou strádání. 
Proto je nutná vyvážená 
výživa zvěře. Ta se 
bez přikrmení neobejde. 
Umělé přikrmování je 
důležitým prostředkem 
k překlenutí období, kdy je potravní nabídka 
nedostatečná. Zde nastupuje, vlastně pokračuje 
celoroční práce myslivců, kteří pravidelně chodí 
do vybudovaných krmících zařízení předkládat zvěři 
jeteloviny, vojtěšku, ječmen, pšenici, kukuřici, luštěniny 
a minerály (sůl). Přikrmovat zvěř v podstatě začínáme 
od konce sklizně polních kulturních plodin. Zvěř nesmí 
hladovět. V naší lokalitě Moravany se jedná zejména 
o péči o bažanta obecného, zajíce polního a zvěř srnčí.  
Bohužel se zde již nevyskytuje koroptev a králík divoký, 
kteří bývali v této oblasti zastoupeni v hojném počtu.  

Bažantům sypeme kromě pšenice kukuřici, případně 
i proso a rozřízlé bulvy krmné řepy. Zajícům a srnčí zvěři 
předkládáme zase ječmen, oves, řepu, jablka, mrkev 
a kvalitní otýpky jetelového sena. To vše si samozřejmě 
musíme sami během roku připravit, abychom měli 
zásoby pro zvěř. Také hlavně dbáme, aby zvěř byla 
v období vegetačního klidu v dobré tělesné kondici. Ta je 
velice důležitá k jejich přežití. Práce myslivce není tedy 
jen lov, jak je bohužel v dnešní době činnost myslivců 
chápána. Myslivec je především dobrým hospodářem, 
který o zvěř a přírodu kolem sebe pečuje.  Na konci roku 
potom „dostává“ za svoji práci odměnu, plánovaný lov 
povolené zvěře při pořádání společných honů a naháněk.  

Tyto akce pořádáme od listopadu do konce prosince. 
Lovíme zvěř drobnou, tím se rozumí bažant kohout 
a zajíc polní. Hony mají své tradice a zvyky, v naší 
lokalitě se konají „hony polní“. Tyto hony mají 
specifickou organizaci a řád, který již po několik staletí 
dodržujeme. Vždyť česká myslivost patří k našemu 
kulturnímu dědictví.  

Pokud se půjdete projít zimní krajinou a budete tiše 
sledovat své okolí, může se stát, že uvidíte lišku. Je zde 
i populace jezevce, ale ten má období zimního spánku.  

Abychom nezapomněli na ptactvo, přes zimu v našich 
krajinách zůstávají pěnkavy, kosi, sýkory, vrabci, také 
draví ptáci, např. káně nebo jestřáb jsou často k vidění. 
Zima má své kouzlo a vy můžete potkávat všechny tyto 
tvory. Zaručeně se ze svých procházek vrátíte s krásnými 
zážitky.  

Existence populací volně žijící zvěře je v úzkém vztahu 
k přírodním podmínkám daného pásma, kde zvěř žije. 
Protože lesy i zemědělská půda jsou zakomponovány 
do produkčních ploch poskytující lidské populaci 
potřebné produkty, díky tomu mnohé druhy již v krajině 
neuvidíte. A i ti, co zde ještě žijí, poměrně rychle ubývají.  

Chtěli bychom vás poprosit, abyste se v této době 
vegetačního klidu k přírodě a ke zvířatům žijících v ní 
chovali ohleduplně a citlivě.  

Za to vám děkují moravanští myslivci a přejí veselé 
Vánoce a šťastný nový rok.

Nahoře zleva:  
Hana Skalníková, 
Jiří Hrubý, 
Martina Stará 

Dole zleva:  
Eva Kreizlová, 
Hana Benešová, 
Alena Kováříková



MŠ Moravánek, FOD Klokánek
Pozdrav ze školky 

Letošní podzim nezačal zrovna pohádkově, přesto jsme velmi rádi, 
že vás můžeme pozdravit ze školky. I přes nepříznivou pandemickou 
situaci jsme dokázali zachovat provoz všech našich pracovišť a to 
především díky rodičům, kteří pohotově zareagovali na naši prosbu 
v čase, kdy z důvodu oslabeného počtu zaměstnanců bylo třeba zajistit 
směny. Tito rodiče si brávali děti po obědě, nebo v případě, že mohli, 
zůstali s dětmi pár dní doma. Proto bychom moc rádi všem těmto 
rodičům za jejich vstřícnost velmi poděkovali. Věřte, že si toho velice 
vážíme. 

V průběhu listopadu se situace zlepšila, školku začaly navštěvovat děti 
v plném počtu. I když jsme byli nuceni přerušit některé naše aktivity, 
nezoufáme si, protože víme, že se k nim brzy vrátíme. Naše školka je 
místem, kde děti mohou prožívat toto náročné období v naprosté 
pohodě a klidu. V průběhu začínajícího adventu se těšíme z každého 
dne, učíme se nové vánoční koledy, zdobíme si školku, vyrábíme dárečky, 
trávíme hodně času venku a hlavně si vše pořádně užíváme! Vždyť už 
brzy přijde Ježíšek! Ten náš, školkový, nám třeba nadělí i nové hračky. 

Přes vánoční svátky se na malou chvilku dveře školky zavřou, to ale jen 
proto, abychom si všichni užili ten vzácný čas se svými blízkými. Hned 
v tom novém roce začneme znovu, snad  už všichni zdraví a v plné síle. 
Vždyť to také bude potřeba! Ty nejstarší děti bude čekat zápis do školy 
a no to se přece musí řádně připravit. 

Mějte se všichni krásně, z MŠ Maravánek vám všichni přejeme hodně 
zdraví a krásné prožití vánočních svátků! 
Kateřina Havránková, ředitelka 

MŠ Moravánek podpořila SOS dětské vesničky 
Jak se dá zužitkovat dlouhá doba v domácí izolaci? Třeba 

k dobré věci. Přesně to napadlo paní ředitelku Mateřské 
školy Moravánek, když využila výzvu „Vyrobte přáníčko 
pro SOS dětské vesničky“. Oslovená zaměstnankyně 
Martina Vojtěchová nezaváhala ani na chvíli a vyrobila 
jedinečné výrobky. Přání jsou opravdu nádherná a výtěžek 
z jejich prodeje pomůže dětem z brněnské pobočky 
organizace prožít krásné Vánoce. 

Do výzvy a vyrábění se zapojilo i mnoho dětí, které tak 
mohou mít dobrý pocit z pomoci druhým. „Přáníčka byla 
určena ke koupi pro návštěvníky adventních trhů 
na Moraváku, kde míváme svůj stánek,“ říká Linda 
Najsrová z SOS dětských vesniček.  

 . 
Organizace už více než padesát let usiluje o to, 

aby mohly všechny děti vyrůstat v láskyplném rodinném 
prostředí. Pomáhá dětem ohroženým ztrátou domova, 
aby mohly zůstat se svými rodiči, poskytuje útočiště 
dětem, které se ocitnou v akutním ohrožení, a podporuje 
pěstounské rodiny, které nabízí nový domov opuštěným 
dětem. „Pokud byste chtěli podpořit děti z SOS 
dětských vesniček, můžete nám pomoci příspěvkem 
do vánoční sbírky a rozsvítit tak s námi virtuální 
vánoční strom na www.sos-vesnicky.cz/vanocni-
strom,“ dodává Linda Najsrová. 

Charitativní jarmark pro Klokánek 
Na Mikuláše uspořádala Martina Vojtěchová na Slunné ulici 

jarmark s prodejem rukodělných výrobků.  

Obsah přiložené kasičky šel ve prospěch Fondu ohrožených 
dětí Klokánek.  

Akce zde byla od 10 do 15 hodin.  
Vybralo se celkem 12 tisíc korun.  

Velmi oceňujeme počin, který potěšil jak ty, kdo si přišli 
z krásných rukodělných výrobků vybrat, tak příjemce sbírky.  

Paní organizátorce za tento velkorysý dobrý skutek 
děkujeme.  

za všechny redakce a Kateřina Polínková 

I vy můžete kdykoliv přispět na činnost 
Klokánka na jeho účet: 3055103/0300.
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Rok 2020 v naší moravanské škole 
Blíží se konec roku 2020, který byl pro nás všechny bezesporu rokem 

neočekávaných změn a nových výzev. Kdo by v lednu tušil, jak vše letos bude 
jiné, jak se ze dne na den ocitneme doma a školu budeme muset zvládat 
v domácím prostředí? Jak každý týden budeme muset měnit organizaci běžného 
chodu školy, aby odpovídala aktuálním mimořádným opatřením? Březen – bylo 
to těžké pro všechny, děti, rodiče, učitele – všichni jsme se začali učit jinak. 
Listopad – online hodiny, virtuální učebny, interaktivní úkoly, sdílené tabule – 
už byla běžná věc pro všechny. 

Děkuji všem za tento nelehký, ale úspěšně zvládnutý rok. Velmi si vážím 
výborné spolupráce rodičů našich žáků, kteří zajistili všem dětem potřebné 
vybavení k distanční výuce a byli nápomocni po celou dobu distanční výuky. 
Zvláště u nejmenších školáků by to bez jejich pomoci nebylo ani jinak možné. 

Děkuji všem zaměstnancům školy za odvedenou práci v letošním roce, zvláště 
pak paním učitelkám, pro které zavření škol znamenalo letos mnohem více 
práce, než je obvyklé. 

A jak už to bývá, všechno zlé je k něčemu dobré. Nejenom nás dospělé 
pandemie zastavila a přivedla k zamyšlení nad obyčejnými věcmi, i děti 
nad otázkou, co si přejí k Vánocům, přišly s krásnými myšlenkami, viz. přiložené 
přání dětí z 5 .tř.  (od Emy H. nezabíjejte zvířata, od Lukáše S. Dopis Ježíškovi) 
Markéta Jedličková, ředitelka 

Ondra V., 3. tř. 

ZŠ Moravany

Koukněte také na krásné práce dětí doma: mandala 
listy Maty H. 3. tř., mandala jablíčka Ondra V. 3. tř., 
těšení na matematiku Kubík 3. tř., královna z listů 
od Vašíka ze 4. tř., ptáček fialová křidélka od Adélky 
ze 4. tř., letící ptáčci od Emy a Berty z 5. tř.

V pátek 4. 12. děti ani letos neminula 
tradiční mikulášská nadílka. 



Volný čas

Z moravanské knihovny 
Novinky v Obecní knihovně Moravany 

Provoz Obecní knihovny Moravany je také, stejně 
jako v jiných kulturních institucích, velmi 
negativně ovlivněn probíhající epidemií. Stále se 
střídá omezený a mírně uvolněný režim. Knihovna 
nemůže nabrat plný plyn a jede stále 
na rychlostním stupni č. 1, tzn. poskytuje pouze 
výpůjční služby při dodržování limitů. 

Z důvodu karantény v začátku školního roku 
musela knihovna zrušit svoji každoroční účast 
v projektu Jižní Morava čte, podporující výtvarný 
i literární talent dětí.  Za loňský rok se uskutečnilo 
v knihovně 14 besed (odpoledních čtení, návštěv 
místní školy a školky aj.), letos bohužel pouze jedna 
v únoru. A tak nyní knihovna plní jen svoji základní 
funkci, nakupovat a poskytovat kvalitní a čtivou 
literaturu pro všechny. Není možné ani volně 
čerpat z nabídky knihkupectví z důvodu jejich 
uzavření, a tak je doplňování novými tituly 
obtížnější než dříve. Přesto se objevilo ve fondu 
knihovny mnoho zajímavých titulů a bestselerů.  

Upozornění na nové tituly. 
Mnoho našich čtenářek i čtenářů rádo čte rodinné 

ságy. Oblíbené tituly Panský dům (2 díly) 
a Venkovské sídlo (3 díly) patří mezi 
nejpůjčovanější knihy. Podobným typem literatury 
je i poslední dvojdílná novinka Kavárna U Anděla 
(1. Nová doba a 2. Osudová léta). Autorka Anne 
Jacobs předkládá čtenářům příběh začínající rokem 
1945 (Nová doba). Kavárna u anděla jako zázrakem 
přežije nálet a v obnově její slávy může pokračovat 
další generace. Druhý díl Osudová léta začíná 
rokem 1951 a nese se ve znamení snahy 
o modernizaci kavárny. Plasticky jsou vykresleny 
různorodé osudy hlavních postav kavárenské 
dynastie, nechybí ani napětí, temná tajemství 
a složité mezilidské vztahy. Obdobně laděné je 
i drama o rodinném podnikání ve výrobě vína, 
nazvané Vinařství v bouřlivých časech. V tomto 
případě zasadila děj německá spisovatelka Marie 
Lacrosse do 19. stol. Odehrává se v Alsasku a sága 
sleduje osudy Franze a Ireny za bouřlivého období 
německo-francouzské války v letech 1870-1871. 
I tento titul má avizované pokračování. 

Ale teď už obraťme list z historie do současnosti.  

Sestra a sestřička je nejnovější titul Magdy 
Váňové o hledání souladu mezi sestrami. Je hlavně 
o rodinných vztazích a příběh Ester a Hany bude 
jistě mnohým z čtenářů připomínat vlastní 
vzpomínky na dětství, rodiče a přátele. Thriller 
Fáma od spisovatelky Kary Lesley se odehrává 
v přímořském městečku v Anglii. Vznikne fáma, že 
v něm pod jiným jménem žije bývalá vražedkyně. 

Všichni se začnou podezírat a snaží se ji odhalit. 
Výborně napsaná kniha se spádem a napětím 
a pravdivou kresbou postav v poloze mezilidských 
vztahů a citů.  

V následující knize určené pro mládež jsou 
spojeni autoři současní i klasičtí. Dobrodružné 
příběhy pro kluky a holky jsou převyprávěny 
současným jazykem, i když náměty jsou vypůjčeny 
od osvědčených autorů minulých století (J. Verna, 
H. Melvilla, R. L. Stevensona, A. Dumase, M. Twaina 
aj.). Napínavé a dobrodružné příběhy: Ostrov 
pokladů, Tři mušketýři, Moby Dick aj. znovu ožívají 
v čtivé podobě a jsou pomocníkem při zvládání 
školní doporučené literatury.  

  
Do dnešního dne přibylo do fondu knihovny 

za rok 2020 více jak 200 nových knih. Věřím, 
že každý si v nich vybere své oblíbené autory.  

Krásné vánoční svátky, optimismus a pevné 
zdraví přeje Miroslav Horejsková

Z Klubu důchodců 
Moravany-Nebovidy 

Začátek roku 2020 začal pro náš klub stejný jako 
obvykle.  20. 1. 2020  se uskutečnila schůze výboru 
klubu, zaměřená na přípravu výroční členské 
schůze.  Bylo připraveno zhodnocení činnosti 
za rok 2019 a jako vždy se připravoval  výhled  akcí 
pro rok 2020.  Následovala výroční členská schůze 
24. 1. 2020.   Kladně byly hodnoceny uskutečněné  
akce jak po stránce kulturní, tak i uskutečněného 
zájezdu.  V následujícím měsíci, 16. 2. 2020 se 
uskutečnila návštěva opery Růžový kavalír 
v Janáčkově divadle.   

Další zajištěnou kulturní akcí byla návštěva 
veselohry Carlo Goldoniho „Mirandolína“  
v brněnské Redutě 19. 3. 2020. S ohledem 
na nepříznivou situaci působením pandemie byl 
termín změněn na červen 2020,  později na září . 
Představení se po dalším odkladu uskutečnilo  
9. 10. 2020. Divadlo bylo plné diváků, lidé se smáli, 
tleskali, bylo znát, že všem prospívá návštěva 
za kulturou. Toto představení bylo opět  zatím 
na delší dobu pro nás poslední s ohledem 
na zpřísněná opatření.   Rozhodli jsme se s těžkým 
srdcem  zrušit také naši tradiční „Mikulášskou 
nadílku“, která se měla uskutečnit 4. 12. 2020.  
Mikuláš, anděl  i čertík nám budou chybět.  

Děkujeme zástupcům obou obecních  úřadů, 
přejeme všem  požehnané vánoční svátky a těšíme 
se, že brzy budeme moci uskutečňovat  návštěvy 
za kulturou a také  zájezd v naší krásné zemi.   
Za společný klub důchodců Marie Ptáčková
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Okénko do moravanské farnosti

Láska přichází na svět a čeká. Čeká na mne. 
(několik vánočních zamyšlení) 

Kéž by se Vánoce jmenovaly jinak, například 
„tajemství dětství“! Kéž by mohly dostat nějaké 
jiné jméno, které by lépe vyjadřovalo překvapení, 
které Bůh připravil lidem. O Vánocích prokazuje 
plnost svého milosrdenství tím, že se z lásky stává 
zcela malým a slabým. Stvořitel se vydává svému 
stvoření, aby mu dokázal: „Podívej se, nechci ti 
způsobit nic zlého. Přicházím k tobě s prázdnýma 
rukama a budu v tobě růst tak rychle, jak ty to 
dovolíš“. (bratr Efraim) 

V každém člověku je jakési vymezené území, 
které nemůže vyplnit žádná lidská blízkost. 
A přesto nejsi nikdy sám. Neodporuj, nebraň se, 
otevři své srdce a uvidíš, že v hlubinách tvé bytosti, 
tam, kde se nikomu nepodobá, tam tě čeká On. 
A odtud vzejde, vynoří se to netušené, to, v co jsi 
ani nedoufal. (Roger Schutz) 

Za podobou dítěte Ježíška je velké tajemství: Bůh 
chce být i mně docela blízko! Nikdo mne 
k jesličkám nenutí. Ale je zde místo i pro mne. 
V zamyšlení a ve ztišení se s ním mohu setkat. 
Vykoupení a záchrana, které zde v jeslích začínají, 
jsou určeny i mně... 

I v našem moravanském kostele jsou jesličky, 
u kterých se, pokud epidemiologická situace dovolí, 
můžete pozastavit a ztišit. Můžete si prohlédnout 
dřevěný lidový betlém, který koncem 90. let vyřezal 
pro místní kostel pan Jiří Makovička. 
R.S. 

 Tento rok není o tom, získat vše, co jsme chtěli. 
Je o tom začít si skutečně vážit všeho, co už máme. 
Rodiny, zdraví, sami sebe... 
Radek Karban, Mistrovství mysli

Betlémské světlo 
Betlémské světlo je plamínek zapalovaný 

každoročně před Vánoci v betlémské jeskyni, v níž 
se podle tradice narodil Ježíš Kristus, a rozvážený 
skauty do řady míst v mnoha evropských a také 
několika amerických zemích. Zpravidla bývá 
nejprve letecky dopraven do Vídně, odkud se dále 
šíří většinou po železnici. 

Letos je to již po třicáté, co brněnští skauti 
ze střediska Řehoře Mendla zajišťují organizaci 
rozvozu. Když v roce 1990 nastupovali skauti 
a skautky v Brně do vlaků s lucerničkami 
s Betlémským světlem, nikdo nedokázal odhadnout, 
jestli to není nejen poprvé, ale i naposledy. Kurýři 
tehdy s napětím vyhlíželi na každé zastávce, jestli 
tam na ně někdo čeká, jestli se informace o jejich 
cestě dostaly k lidem, jestli je ta informace zaujala 
a jestli budou ochotni si pro světlo na nádraží přijít. 
Za ta léta se vystřídalo při rozvozu Betlémského 
světla několik skautských generacích, které 
naplňovaly základní myšlenku této akce, že radost 
druhým lze udělat i bez drahých dárků a osobní 
kontakt je pro mnoho našich sousedů víc než 
jakýkoliv dárek. A mezi kurýry se již začínají 
objevovat děti kurýrů ze začátku devadesátých let. 
Je hezké sledovat, jak se služba pro Betlémské 
světlo přeměňuje v rodinné tradice. 

Také v Moravanech 
můžete před Štědrým 
dnem ve vchodu kostela 
získat Betlémské světlo 
pro vaše domovy (bližší 
informace na webových 
stránkách farnosti 
Moravany nebo 
na nástěnce u kostela). 

Veškeré aktuální informace o možnostech 
návštěvy kostela v době vánočních svátků, 
Betlémském světle a případných termínech 
vánočních bohoslužeb najdete na nástěnce 
u kostela a na farním webu 
www.farnostmoravany.cz.
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Sport

O dráhové cyklistice 
s reprezentantkou 
na olympiádě v Aténách 
Lenkou Brtnovou 

Když se neustále omezují kulturní aktivity, 
sociální kontakt lidí s přáteli, kolegy, často 
i rodinou, zůstává jedna z mála nedotčených, 
a naopak podporovaných aktivit, pohyb 
v přírodě. Procházky, běh a samozřejmě jízda 
na kole. Právě poslední aktivita, se potkává 
s nevídanou oblibou, a proto vám přinášíme 
příběh paní Lenky Brtnové, rozené Valové, 
obyvatelky Moravan, několikanásobné mistryně 
ČR v rychlostní cyklistice a reprezentantky 
na olympiádě v Aténách v roce 2004.  

Představte čtenářům sport, který jste dělala? 
Sport číslo jedna v mém životě byla cyklistika, 

i když jsem s ní začala později, o to intenzivněji 
jsem do toho šla. Dráhová cyklistika je obdoba té 
silniční, akorát na kole chybí brzdy a přehazovačka. 
Převod, se kterým chce závodník vyhrát, si musí 
před každým závodem zvolit sám dle svých 
možností a formy, tedy kromě dětských kategorií, 
kde jsou převody omezené, aby se děti naučily 
pěkně točit dokulata. Závodí se na velodromech. 
V Brně máme betonový 400 m dlouhý ovál.  

Jaká byla a je Vaše životní cesta spojená se 
sportem a cyklistikou? 

Prožila jsem sportovně všestranné dětství, kde 
nechyběl volejbal, jenž má v Náměšti nad Oslavou, 
odkud pocházím, tradici. Ale bavil mě i hokej, 
fotbal nebo basketbal. Na Gymnáziu TGM 
v Zastávce stále držím rekord školy na 800 m 
ve vrhu koulí. Během studia jsem chodila 
na brigády, abych si pořídila rychlejší kolo. Stalo se, 
že mě oslovil trenér cyklistického klubu A JE TO 
Třebíč, že místo nového kola mám trénovat s nimi. 
A tak to začalo. Nyní je již závodní cyklistika krásná 
vzpomínka, no na kole se s radostí proháním 
s manželem Davidem a našimi dvěma dcerkami.  

Stále 
jezdíme 
fandit s tou 
stejnou 
vlajkou, 
která se 
mnou objela 
půlku světa. 
(foto z 
Czech 
cycling tour, 
Šumperk)  

A pak přišly Vaše velké úspěchy v cyklistice? 
Na jaře 2000 (v 17ti letech pozn. red.) jsem začala 

s přípravou. Sedla jsem na první silniční kolo, 
zanedlouho i na dráhové a bylo rozhodnuto. V to léto 
jsem se stala mistryní ČR ve stíhacím závodě. Další 
rok už to bylo 3. místo v téže disciplíně 
na mistrovství Evropy juniorů a k tomu 4. místo 
ve sprintu. Obětovala jsem cyklistice vše s jediným 
cílem, tím byla olympiáda. Jsem mnohonásobná 
mistryně ČR v dráhových disciplínách a také česká 
rekordmanka na 200 m (kvalifikace sprintu), 500 m 
(s pevným startem), 2 km. Můj poslední platný český 
rekord padl až v loňském roce a byl už starší jak jeho 
přemožitelka Kristýna Burlová.😊  

No nejvýše řadím své 11. místo na Olympijských 
hrách v Athénách 2004. 

Komu cyklistiku, sport mnoha tváří, doporučíte? 
Určitě všem na výlety, pro relax. Nebo možnost 

něco dokázat na poli sportovním. Reprezentovat 
Českou republiku v národním dresu je opravdu 
krásný pocit a medaile je vždy odměna za tu dřinu. 
Během kariéry mi přilba zachránila několikrát život, 
takže když jedeme na kolo, tak jedině s helmou. 
A nejenom starším ročníkům se cyklistika otvírá 
v podobě elektrokol.  

Poradíte, kam se mohou zájemci o dráhovou 
cyklistiku obracet? 

Dráhovou cyklistiku pro děti zaštituje Favorit Brno. 
Pokud by si chtěl někdo z dospělých zkusit jízdu 
v zatáčce, v Brně založili dva úspěšní profesionální 
dráhoví cyklisté, mí kamarádi,  Tomáš Bábek a Robin 
Wagner Akademii dráhové cyklistiky. Tato nabízí 
možnost zapůjčení dráhových kol stejně jako 
dráhový trénink na brněnském velodromu.  

A kam vyrážíte na kole z Moravan? 
Nejčastěji jezdíme s mýma malýma holkama 

do Moravan na meníčka. Jinak jezdím nejraději směr 
na Bobravu a na stezky nad Moravany. Jsou tam 
krásná panorámata. 

Věříme, že vám článek poskytl inspiraci k cyklistice. Lence 
Brtnové děkujeme za čas a přejeme jí a celé její rodince hodně 
zdraví, spokojenosti a hodně úspěšných odchovanců v rámci 
její případné další trenérské kariéry. 
redakce
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Sport

TROOPERS 
TROOPERS - florbalový klub, který nezastavil ani 
koronavir. Tak by se dal krátce shrnout rok 2020. 
Co jsme všechno stihli? Jaké milníky přibyly 
do klubové dnes již historie? Pojďme se na to 
společně kouknout. 

Rosteme! TROOPERS láká stále více a více hráčů 
a hráček. Díky tomu se rodina TROOPERS rozrostla 
a aktuálně má více než 300 aktivních hráčů a hráček. 
200 z nich jsou děti, které se florbalem baví, mají 
spoustu kamarádů a tráví svůj volný čas plnohodnotně. 

Sbíráme úspěchy! Jakmile nařízení státu umožňovala 
zúčastnit se turnajů, neváhali jsme. V červnu jsme sedli 
na vlak a vydali se do Ostravy na Ostrava Cup. Naši starší 
žáci hráli neuvěřitelný florbal, což vyvrcholilo tím, 
že vyhráli svůj poslední zápas na turnaji? Co to 
znamená? Že vyhráli finále a na památku si domů 
odvezli zlaté medaile na krku. 

Nepřestáváme trénovat! Během lockdownu nám bylo 
znemožněno trénování v hale. Zastavilo nás to? 
Rozhodně ne. Přípravka a elévové se pravidelně účastní 
online tréninků. Mohou tak i v této nelehké době 
udržovat kontakt se svými kamarády a kamarádkami 
a nevypadnout z formy. Jako zpestření si hráči elitního 
týmu připravili florbalové výzvy. Dan Minich si připravil 
trefu do krabice. Honza Kolajta zase vyhození míčku 
a chycení do čepice.  

Těšíme se zpět do haly! Na začátku prosince se PES 
snížil na třetí úroveň. Vnitřní tréninky tak mohly 
probíhat, i když jen v počtu 10 lidí a s rouškami. Na nic 
jsme nečekali a hned jsme se do toho vrhli. Jako první se 
sešli mladší žáci a po dlouhé době si opět zaběhali 
s hokejkou a míčkem. Stále to ale není úplně ono. Přeci 
jen – nejvíce nás to baví, když jsme všichni spolu.          
Na to si budeme muset ještě nějakou chvíli počkat.

Staršáci, jak starším žákům říkáme, nebyli jediným 
týmem, který si odvezl cenný kov. Přípravce se sice 
nepodařilo vyhrát finále, ale i stříbro je skvělý úspěch. 
Není to ale o tom, kdo získal zlato, stříbro nebo bronz. 
Florbal hrajeme proto, že nás baví. A proto jsme vítězi 
všichni. 

Míříme do první ligy! V září začala nová sezona. Naši 
muži, kteří hrají třetí nejvyšší ligovou soutěž v republice, 
stihli odehrát pět zápasů, ani v jednom z nich neklopýtli 
a nyní okupují první místo. K cestě do první ligy (druhé 
nejvyšší soutěže) vede ale ještě dlouhá cesta. Aby měli 
šanci postoupit, regule říkají, že musí odehrát alespoň 
polovinu základní části. To znamená, že se musí utkat 
s ještě šesti soupeři. Povede se jim to? To ukáže čas. 
Věříme, že ano.

Profesionalizujeme se! Pokud odbočíme ze hřiště, 
management TROOPERS pracuje na profesionalizaci 
klubu a zlepšení tréninkových podmínek pro naše malé 
dětské talenty. TROOPERS se zapojili do projektu PP3 
a stal se tak páteřním klubem Českého florbalu, což je 
velkým úspěchem a důkazem, že v TROOPERS děláme 
věci správně. 

Takový byl rok 2020. Jaký bude rok 2021? Věříme, 
že určitě lepší.  

Chtěli bychom vám popřát klidné vánoční svátky, 
šťastný nový rok a v roce 2021 na viděnou.  

Jan Daler, marketingový manažer klubu
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Milí přátelé, 
chceme ze srdce poděkovat za vaši štědrost v minulém ročníku Tříkrálové sbírky. V obcích v působnosti Oblastní charity Rajhrad 
se vybraly neuvěřitelné 4 716 871 korun. Velice si vážíme vaší podpory. Výtěžek sbírky pomohl částečně financovat plánovaný 
nový výtah v budově Domu léčby bolesti s hospicem sv. Josefa, částečně financoval  rekonstrukci některých vícelůžkových 
pokojů (ze kterých budou v budoucnu pokoje jednolůžkové) a pomohl také dofinancovat provoz obou oddělení hospice. 

V následujícím roce bychom rádi zakoupili dvě nová auta pro pečovatelskou službu, zdárně dokončili výše zmiňovanou 
rekonstrukci vícelůžkových pokojů v hospici, usnadnili rozjezd nové služby – domova se zvláštním režimem a vybavili domov 
potřebnými zdravotními pomůckami. 
Mária Durkáčová a Jana Janoutová, Oblastní charita Rajhrad 

Další ročník Tříkrálové sbírky se v Moravanech uskuteční 9. a 10. ledna 2021. 
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